



المطلب السابق : لا يوجد
اسم المدرس :
موعد المحاضرة :
الساعات المكتبة :

جامعة الزرقاء
الكلية : الاقتصاد والعلوم الإدارية
القسم : المحاسبة
عنوان المقرر: محاسبة 1
0400301

وصف المساق

يتم التركيز في هذه المادة على العناصر التالية : المحاسبة ، نشأتها ، تعريفها وتطورها الوحدة الاقتصادية وعلاقتها بالدوره المحاسبية ، المبادئ والمفاهيم والقواعد المحاسبية معًا نظرية القيد المزدوج والتسجيل المحاسبي والترحيل والترصيد ، معالجة العمليات التمويلية والرأسمالية والإيرادية وإعداد القوائم المالية (قائمة الدخل والمركز المالي) وتصحيح الأخطاء المحاسبية .

أهداف المساق

1. استيعاب مفهوم المحاسبة المالية والعمليات المالية والنظام المحاسبي من الناحية النظرية والعملية.
2. تحليل العمليات المالية إلى طرفيها (المدين والديان) وإثباتها بدقتراليومية وترحيلها لدقتر الأستاذ.
3. إعداد القوائم المالية للمشروع الفردي دون الدخول في التسويات الجردية.

مخرجات التعلم :

A. المعرفة والفهم:

يتوقع من الطالب في نهاية الفصل أن يتعرف على ما يلي:

1. المفاهيم الأساسية لعلم المحاسبة.
2. استيعاب نظرية القيد المزدوج، واستيعاب طرق تحديد الحسابات المدينة والحسابات الدائنة في القيود المحاسبية.
3. القراءة على إثبات القيود المحاسبية المتعلقة بالعمليات المالية في المشروع الفردي.
4. تمكن الطالب من إعداد القوائم المالية في نهاية العام.

B. مهارات الإدراك:

1. إدراك أهمية استخدام نظام المحاسبة المالية في المشروعات الاقتصادية.
2. إدراك أهمية المحاسبة المالية بالنسبة للأطراف الخارجية المستخدمة للبيانات المالية كالمستثمرين والمحظلين الماليين والجمهور.
3. إدراك أهمية إثبات عمليات المشروعات التجارية في إعداد القوائم المالية وأهمية البيانات التي تتضمنها.
4. فهم الطالب لمفاهيم المحاسبة المالية وأهدافها.

C. مهارات الاتصال والتواصل الأكاديمي (مع المصادر والأشخاص):

1. تحفيز الطالب على الإطلاع على الكتب والدوريات المتعلقة بالمحاسبة بشكل عام والمحاسبة المالية بشكل خاص في المكتبة العامة للجامعة.
2. إجراء تدريب للطلبة بهدف تفعيل الجانب النظري مع الجانب التطبيقي.
3. مشاركة الطلبة في حل التطبيقات العملية لتفعيل روح التواصل والتعاون بينهم.



D. مهارات عملية خاصة بالتخصص والمهنة ذات العلاقة:

1. اكتساب مهارات إثبات العمليات المالية في المستندات المحاسبية.
2. استخدام الدفاتر المحاسبية لإثبات القيد المحاسبية وترحيلها بدفتر الأستاذ العام وإعداد ميزان المراجعة.
3. اكتساب مهارات إعداد القوائم المالية.

هيكل المقرر:

الأسبوع	الساعة المعتمدة	نماذج التعلم	المواضيع	إجراءات التعلم	طرق التعليم
الأول	3	A1, B1,B2, B4,	مدخل في الإطار الفكري للمحاسبة المالية تعريف المحاسبة ، حقول المحاسبة وعلاقتها بالعلوم الأخرى المحاسبة كنظام المعلومات		
الثاني	3	A1,A2, B3,B4	الدوره المحاسبية المفاهيم المحاسبية ، الأصول ، الالتزامات ، حقوق الملكية المصروف ، الإيرادات ، المكاسب ، الخسائر		
الثالث	3	A1,A2, A4 B1,B2 C2,C2	الدوره المحاسبية معادلة الميزانية إعداد القوائم المالية للمشروع		
الرابع.	3	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	الدوره المحاسبية القيد المزدوج ، تصنيف الحسابات خطوات الدورة المحاسبية (تسجيل وترحيل وترصيد وإعداد القوائم)		
الخامس	3	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	القياس المحاسبي لعمليات المشروع العمليات التمويلية للمشروع تسجيل العمليات الرأسمالية للمشروع		
السادس	3	A1,A2,	القياس المحاسبي لعمليات المشروع		



			A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3		
		القياس المحاسبي للعمليات المشروع العمليات الابرادية (عمليات البيع) المرودات للشراء والبيع	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	السابع
		القياس المحاسبي خصم المشتريات (التجاري ، النقدي والكمية) خصم المبيعات (التجاري ، النقدي والكمية)	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	الثامن
		القياس النقدي المعالجة المحاسبية للشيكات	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	التاسع
		الاخطاء المحاسبية وطرق معالجتها أنواع الأخطاء طرق تصميم الاخطاء المحاسبية	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	العاشر
		الاخطاء المحاسبية وطرح معالجتها أمثلة عن الطريقة المطولة وامثلة عن الطريقة المختصرة	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	الحادي عشر



		D3		
	القوائم المالية ميزان المراجعة إعداد قائمة الدخل (تعريفها وتحديد هيكلها)	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	الثاني عشر
	القوائم المالية إعداد قائمة حقوق المساهمين	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	الثالث عشر
	القوائم المالية إعداد قائمة المركز المالي	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	الرابع عشر
	حالات تطبيقية	A1,A2, A3 B3,B4 C1,C2, C3 D1,D2, D3	3	الخامس عشر



المراجع
الكتاب المقرر الرئيس
المحاسبة المالية ج 1 د. نضال الرمحي وأخرون

طرق التعليم:

ال تاريخ	العلامة	الطرق
	20	الامتحان الأول
	20	الامتحان الثاني
	10	الامتحان الشفهي
		عرض تقدمي
	50	الامتحان النهائي





Course description:

The topics are emphasized following: Accounting definition and development, the concept of economic entity and its relationship with the accounting cycle. Financial Statements like (Balance Sheet and Income Statement) are applied. The concept of accounting, its assumption and principles, double entry theory, the accounting equation and recording system, accounting for finance operation transactions, capital operations transactions, difference between revenue and capital expenditure, revenue transactions, posting, balancing and preparation of trial balance and errors correction.

Aims of the course:

1. Understand the concept, financial accounting and financial operations and accounting system in theory and practical.
2. Analysis of financial operations to the ends (debtor and creditor) and prove daily ledger and carried over to the ledger .
3. Preparation of financial statements for individual project without going into inventory adjustments.

Intended Learning Outcomes: (ILOs)

A. Knowledge and Understanding

- A1. Basic concepts of accounting.
- A2. accommodate double-entry theory, accommodating ways to identify accounts receivable and accounts payable in accounting entries.
- A3. Ability to establish accounting entries relating to financial transactions in the individual project.
- A4. enable the student to prepare the financial statements at the end of the year.

B. Subject-specific skills

- B1. recognize the importance of the use of financial accounting system in economic projects .
- B2. recognize the importance of financial accounting for external parties used the financial statements , such as investors and financial analysts and the public
- B3. recognize the importance of proving commercial project operations in the preparation of financial statements and the importance of the data it contains.
- B4. student's understanding of the concepts of financial accounting and objectives.

C. Critical-Thinking Skills

- C1. acquire demonstrate financial transactions in the accounting documents skills.



- C2. The use of accounting records to prove that the accounting entries and posted to the general ledger and preparation of trial balance.
C3. gain skills preparation of financial statements.

D. General and Transferable Skills (other skills relevant to employability and personal development)

- D1. motivate the student to see the books and periodicals related to accounting in general finance and accounting, in particular in the public library of the University.
D2. conduct training for students in order to activate the theoretical side with the practical side .
D3. student participation in solving the practical applications of activating the spirit of communication and cooperation among them.

Course structures:

Week	Credit Hours	ILOs	Topics	Teaching Procedure	Assessment methods
1			Introduction to Accounting: - what is accounting, accounting fields, accounting relationship with other sciences. - accounting as information system.		
2			Accounting Assumption and Generally accepted accounting principles, Assets, Liabilities, owner's equity, expenses, revenue, profit, loss.		
3			Accounting Cycle Accounting equation. Prepare the financial statement.		
4			Accounting Cycle Double-entry system. Step of Accounting Cycle (Recording, Transfer journal information to ledger accounts, Posting, Prepare the financial statement).		
5			Accounting Transactions Financing Transactions Recording of capitalizing transactions.		
6			Accounting Transactions Inventory Transactions Purchases Transactions		
7			Accounting Transactions Inventory Transactions Sales Transactions Purchase and sales Returns		



			allowances.		
8			Accounting Transactions Discount purchase (trade, cash, quantity) Discount sales (trade, cash, quantity)		
9			Money Transactions Cheques, promissory note,		
10			Detecting and Correcting Accounting Error. Error Classification. Method of correcting accounting error.		
11			Accounting errors and methods of treatment Examples of how lengthy Examples of shortcut way		
12			Financial Statements Trial balance Income statement		
13			Income statement Prepare The Statement of Owner Equity		
14			Financial Statements Prepare the Balance Sheet		
15			Applied Cases		

References:

A. Main Textbook:
Accounting of Financial, part 1 Dr. Nidal Alramahi and others

B. Supplementary Textbook(s):

Assessment Methods:

Methods	Grade	Date
First Exam	20	
Second Exam	20	
Participation	10	
Final Exam	50	





مقيم ومدكم علميا

أصول المحاسبة المالية

الجزء الأول

يحتوي على 175 مثال محلول و 220 سؤال وتمرين

الأستاذ الدكتور
عبد الناصر ابراهيم نور
كلية الاعمال
جامعة عمان الاهلية

الأستاذ الدكتور
عبد الحليم العقاد
عميد كلية الاقتصاد والعلوم الإدارية - ساقية
الجامعة الهاشمية

الأستاذ الدكتور
حسام الدين مصطفى العقاد
كلية الاقتصاد والعلوم الإدارية
الجامعة الهاشمية

